

Pendidikan Berasaskan Masjid: Penelitian Awal di Malaysia

Mohd Aderi Che Noh
aderi7472@gmail.com

Ismail Jaafar
P95811@siswa.ukm.edu.my

Noraziah Mhd Yusop
noranazifa@gmail.com

Norma Jusof
normafattah@gmail.com

Universiti Pendidikan Sultan Idris, Tanjung Malim.

Abstrak

Penulisan ini memuatkan perbincangan berkaitan konsep Masjid di Malaysia, sejauh mana menepati konsep rahmatan lilalamin yang merupakan asas utama perutusan Nabi Muhammad SAW. Berasaskan konsep rahmatan lilalamin maka muncullah Masjid Rahmah yang mementingkan penyatuan dan keamanan ummah sejagat. Ini sekaligus menangkis fahaman sempit kepada fungsi masjid. Dalam penulisan ini, penulis membincangkan cabaran dalam mewujudkan institusi masjid yang menepati konsep rahmatan lilalamin agar dapat memberi pendedahan kepada pembaca agar menangkis segala pandangan ekstrim berkaitan fungsi masjid. Di akhir penulisan, ditegaskan sekali lagi bahawa fungsi masjid seharusnya selari dengan konsep rahmatan lilalamin. Ini berasaskan kepada pengurusan, pengimarahannya, kemudahan prasarana dan persekitaran masjid yang mampu mewujudkan kasih sayang sesama Islam dan merai masyarakat yang berlainan agama.

Kata kunci: masjid, Rahmatan lilalamin, kasih sayang, persaudaraan, Rasulullah SAW.

Abstract

This article contains discussions on the concept of Mosque in Malaysia, to the extent that it adheres to the concept of blessedness which is the basis of Prophet Muhammad's message. Based on the concept of blessedness then the emergence of the Mosque of Rahmah which emphasizes the unity and security of the universal community. This at the same time erodes a narrow understanding of the functioning of the mosque. In this article, the author discusses the challenge of establishing a mosque institution that adheres to the concept of grace to expose the reader to suppressing any extreme view of the function of the mosque. At the end of the writing, it is reiterated that the function of the mosque should be in line with the concept of global blessing. It is based on the management, worship, infrastructure and mosque environment that can create love among Muslims and to make people of different faiths.

Keywords: mosque, global blessings on the inside, love, brotherhood, Rasulullah SAW.

Masjid merupakan institusi yang tidak dapat dipisahkan dari kehidupan spiritual, sosial dan budaya umat Islam. Sejarah telah membuktikan bahawa masjid adalah asas utama perjuangan Rasulullah SAW sebagai “rahmatan lil-alamin” iaitu membawa kedamaian dan ketenteraman dalam kehidupan sekaligus sebagai asas menuju kebahagiaan dunia dan akhirat. Menurut Shahirah et al. (2015), dalam membawa risalah Islam melalui masjid, Rasulullah SAW memulakan misi mempersaudarakan muhajirin dan ansar. Mereka hidup penuh kasih sayang, hormat menghormati antara satu sama lain. Begitu juga pandangan Zaleha Embong (2016), melalui masjid juga Rasulullah SAW dapat meyakinkan masyarakat

Madinah yang pelbagai kaum dan qabilah bahawa Islam adalah agama yang mengamalkan prinsip toleransi. Mereka boleh mengamalkan ajaran agama masing-masing tanpa sebarang gangguan.

Persoalannya, apakah kesan rahmatan lil-alamin berasaskan institusi masjid boleh dirasai oleh seluruh masyarakat, samada Islam mahupun bukan Islam. Apakah Standard Penarafan Masjid Malaysia (SPMM) yang telah dibangunkan semenjak 2009 mampu menepati konsep RLA? Sedangkan berdasarkan seerah menunjukkan kesan kerahmatan yang terpancar melalui masjid pertama di Madinah munawwarah bersinar terus sehingga pembukaan Kota Mekah pada tahun ke 8 Hijrah. Masjidil Haram adalah Baitullah yang mengumpul seluruh umat Islam tanpa mengira pangkat, darjat mahupun keturunan dan warna kulit. Ini adalah lambang kerahmatan yang dibawa melalui masjid. Ia berkembang ke seluruh dunia sejak 1440 hijrah yang lalu.

Di Malaysia khususnya, pancaran rahmat melalui roh pembinaan masjid dalam kalangan umat Islam menjadi menjadi wadah penyatuan ummah, payung keamanan sejagat antara pelbagai kaum serta lambang toleransi keagamaan dalam negara. Di mana letaknya Profesionalisme dalam urus tadbir masjid berasaskan RLA? Jakim telah merekodkan sejumlah 6,315 buah masjid seuruh negara. Ini membuktikan bahawa masjid mempunyai fungsi yang penting dalam pembinaan negara bangsa. Menurut Mohd Kamarul Amree et.al (2014) pembinaan Masjid Quba' dan seterusnya Masjid Nabawi membuktikan asas perpaduan ummah dan pengukuhan Islam telah terbina sejak dahulu lagi. Ini merupakan salah satu daripada contoh hifz al-din (pemeliharaan agama) yang menjadi teras rahmatan lil-alamin. (Justeru, Apakah indikator memastikan Profesionalisme dalam urus tadbir masjid berasaskan RLA dibuat dan difahami secara berobjektif)

Kajian Ari Saputra & Bayu Mitra Adhyatma Kusuma (2017) mendapati institusi masjid semakin mengalami penyempitan peranan dan fungsinya sehingga menimbulkan pelbagai persepsi negatif yang boleh menghalang ke arah penyatuan ummah. (Adakah hal ini timbul, di mana letaknya Profesionalisme dalam urus tadbir Masjid RLA) Asalnya masjid sebagai pusat ketamadunan ummah, kini menjadi sekadar sarana ibadah pelengkap di berbagai tempat. Pandangan tersebut disokong oleh Nor Azlina Abd. Wahab et.al (2016) yang menyatakan masjid bukan sekadar tempat beribadah, malah sebagai pusat kegiatan keilmuan yang menjadi rujukan utama berkaitan hal ehwal agama dan menghimpunkan para alim ulamak bagi menyampaikan ajaran Islam. Institusi masjid juga berfungsi sebagai agen sosial dalam sesebuah masyarakat (sejauh mana terlaksana?).

Penulis berpandangan bahawa, cabaran terhadap memperkasakan masjid kearah rahmatan lil-alamin perlu diperjelaskan kepada umat Islam supaya usaha dakwah dan sistem penyampaian, boleh menarik minat seluruh umat manusia tanpa mengira agama, bangsa, budaya, kaum, keturunan, dan sebagainya. Kefahaman yang ekstrem terhadap masjid semata-mata hak umat Islam telah menghalang usaha ke arah rahmatan lil alamin. Kefahaman yang jitu terhadap fiqh berkaitan masjid mampu mengembalikan semula kegemilangan institusi masjid sebagai asas rahmatan lil alamin. Adakah masjid boleh didatangi oleh orang bukan Islam untuk mendalami ilmu Islam?. Bolehkah wang zakat atau sedekah melalui masjid diberikan kepada non muslim yang memerlukan?. Bolehkah non muslim menyertai aktiviti kemasyarakatan dan sosial bersama umat Islam di masjid. Bagaimanakah tindakan institusi masjid melaksanakan hak-hak kejiwaan terhadap non muslim. Apakah "*dakwah bil-hal*" telah terhakis dalam usaha dakwah umat Islam sehingga intitusi masjid kurang pancaran rahmatan lil-alamin. Ia boleh dilihat dalam pelbagai polimik pemikiran, isu sosial, serta fenomena negatif yang dikitkan dengan institusi masjid.

Cabaran Semasa Terhadap Institusi Masjid

Konsep rahmatan lil-alamin dalam pemerksaan masjid sebagai institusi utama menjadi semakin pudar apabila pelbagai isu negatif dikaitkan dengan masjid sentiasa dilaporkan dalam media sosial. Islam sering dipandang negatif dan fenomena islamofobia semakin hari semakin merebak di dalam masyarakat sama ada di Malaysia mahupun di arena antarabangsa. Umat Islam sering sahaja dikaitkan dengan keganasan dan perang. Kesanya, Umat Islam menjadi mangsa keganasan. Pembunuhan kejam terhadap 50 umat

Islam yang ingin menunaikan solat jumaat. Dua buah masjid di Christchurch, New Zealand telah menjadi sasaran kumpulan Islamofobia untuk melakukan pembunuhan (Berita Harian 15 Mac 2019).

Apakah minda masyarakat moden hari ini lebih teruk atau sama dengan masyarakat jahiliah. Persoalannya, apakah persediaan umat Islam Malaysia untuk membuka minda manusia sejagat bahawa Islam adalah agama yang penuh toleransi. Islam amat memahami kepelbagaian agama di dunia. Perlembagaan Negara Malaysia dalam perkara 3(1) jelas memberi ruang yang cukup harmonis dalam mengamalkan ajaran agama masing-masing. Menurut Wan Ahmad Fauzi et. al (2017) bahawa masjid adalah tempat ibadat umat Islam yang mampu melahirkan insan yang bersifat berkasih sayang antara satu sama lain.

Sultan Selangor, Sultan Sharifuddin Idris Shah pada 4 Mac 2019 telah menzahirkan rasa bimbang dengan pelbagai ancaman yang boleh mencemarkan kesucian dan kemuliaan agama Islam serta melemahkan umatnya. Masjid menjadi asas sebagai institusi penyatuan ummah bukan tempat melemparkan pelbagai propaganda dan ajaran sesat (Utusan Malaysia 4 Mac 2019a). Kajian yang telah dibuat oleh M. Zohdi Et.al (2014) mendapati terdapat empat faktor ketegangan kaum. Salah satunya isu pengurusan rumah ibadat yang tidak mencerminkan konsep rahmatan lil-alamin. Isu pemecatan 25 imam di perlis dan saranan mufti supaya imam melakukan sihir, membawa kepada beberapa laporan polis dibuat terhadap mufti boleh mencemarkan imej pengurusan institusi masjid (Utusan Malaysia 20 Januari 2019b). Isu lemparan kepala khinzir ke dalam masjid (Malaysiakini 27 Januari 2010).

Melalui pemerhatian penulis, masyarakat hari ini melihat masjid sebagai tempat ibadah khusus dalam kehidupan muslim. Persepsi sedemikian perlu dimurnikan agar seluruh masyarakat memahami konsep sebuah masjid dan menyedari pentingnya peranan sebuah masjid dalam membangunkan ummah. Masjid bukan sekadar lambang dan syiar dalam kehidupan masyarakat Islam malahan lebih penting dari itu di mana masjid adalah nadi dan pusat kegiatan aktiviti umat Islam. Oleh itu kehebatan sesebuah masjid bukanlah bergantung kepada senibinanya semata-mata tetapi juga kepada tahap pengimarannya. Segala aktiviti dan program pengimaran masjid hanya tertumpu kepada pelaksanaan solat wajib sahaja dan ia hanya dipelopori oleh golongan dewasa dan vateran. Golongan belia dan remaja merupakan aset penting masa depan umat Islam. Namun kenapa golongan ini kurang kelihatan dalam memenuhi saf-saf di masjid. Apakah ruh rahmatan lil alamin daripada masjid tidak wujud? Kajian yang dilaksanakan oleh Mohamad (2016), terhadap tiga buah masjid sekitar Wilayah Persekutuan Kuala Lumpur mendapati masjid tersebut kurang mesra remaja.

Penulis menekankan golongan remaja kerana tenaga dan potensi golongan muda dan remaja sebagai mata rantai perjuangan Islam. Itulah yang perlu digilap dan ditarbiah agar mereka dapat lahir menjadi insan rabbani. Bayangkan jika masjid dipenuhi dengan golongan belia, remaja setiap waktu dengan pelbagai aktiviti, sudah pasti Allah menurunkan rahmatnya. Impaknya lahir masyarakat rabbani sekaligus matlamat “*dakwah bil hal*” kepada seluruh umat manusia termasuk bukan Islam menjadi kenyataan. Remaja sebagai golongan yang masih kuat fizikal dan segar pemikirannya mesti diberi perhatian sepenuhnya supaya mereka tidak terus terabai dan terlibat dengan aktiviti tidak bermanfaat yang akan merugikan masa depan ummah. Oleh demikian umat Islam harus memantapkan lagi peranan masjid dalam usaha membangunkan ummah yang cemerlang memandangkan hubungan masyarakat Islam dan masjid tidak boleh dipisahkan kerana saling berkait dan saling memerlukan.

Masjid dan Konsep Rahmatan Lilalamin

Istilah masjid adalah berasal dari bahasa arab yang diambil dari perkataan “sajada, yasjudu, sajdan”. Perkataan sajada ini merujuk kepada maksud bersujud, taat, patuh serta tunduk dengan penuh hormat. Apabila merujuk kepada sesuatu tempat maka istilahnya menjadi “masjidun” yang membawa kepada maksud tempat sujud menyembah Allah SWT. Oleh itu istilah masjid merujuk kepada suatu tempat atau bangunan yang fungsi utamanya adalah sebagai tempat solat, bersujud menyembah Allah SWT.

Perkataan masjid dalam bahasa Arab juga bermaksud tempat beribadah atau dinamakan ‘jamik’ atau tempat berkumpul. Masjid juga bermaksud suatu binaan atau bangunan yang diperbuat daripada kayu atau batu yang dijadikan sebagai tempat umat Islam mengerjakan ibadat sembahyang Jumaat dan berjemaah serta lain-lain kegiatan agama di dalamnya. (Hidayat et al. 2012). Konsep masjid pada hari ini perlu difahami secara lebih luas. Masjid bukan sahaja tempat umat Islam menunaikan solat berjemaah, malah lebih dari itu, masjid asas kepada pembinaan peradaban manusia. Walau bagaimanapun konsep masjid bagi pandangan penulis luas dari itu. Fungsi masjid boleh diperluaskan kepada seluruh umat manusia dalam pelbagai aspek samada pendidikan, ekonomi, politik, dan sosial tanpa mengira agama, bangsa dan sebagainya. Ia mesti berlandaskan Al-quran dan as-sunnah tanpa melanggar hukum dan syariat Islam. Mangkaji fiqh masjid dalam kontek Mu’asarah (semasa) memberi impak yang besar dalam mencapai realiti masjid sebagai asas rahmatan lil-alamin.

Masjid merupakan institusi pertama dibina Rasulullah s.a.w. sebagai bukti rahmatnya kepada pembinaan tamadun manusia. Hari ini sungguhpun masjid bukan lagi pusat pemerintahan dan pengurusan negara, tetapi peranannya tetap kekal sebagai institusi sosial, pusat khidmat setempat, kepada penduduk sekitar. Dalam persekitaran masyarakat majmuk, institusi masjid tentunya perlu membuka ruang yang lebih luas dengan menghulurkan sumbangan dan peranan sesuai terhadap keperluan persekitaran seluruh masyarakat. Apakah wajar masjid terus kekal sebagai milik peribadi umat Islam semata-mata tanpa boleh dikongsi sama oleh orang lain? Persoalan lain yang turut pentingnya ialah sejauh mana masjid prihatin dengan lingkungan dan persekitaran masyarakat majmuk yang menghuni di persekitarannya?

Konsep rahmatan lil alamin terhadap institusi masjid boleh menjawab pelbagai persoalan berkaitan dengan bagaimana kesan “*rahmat kepada sekalian alam*” boleh dirasai oleh semua makhluk bukan sahaja insan, malah haiwan dan tumbuhan. Mustahak juga untuk menjelaskan keperluan bukan Islam memperolehi ilmu dan hidayah melalui masjid. Bolehkah mereka sama-sama mendengar dan mempelajari Islam di masjid? Bolehkah bukan Islam menyertai aktiviti kemasyarakatan bersama muslim di masjid. Bolehkah mereka menerima sumbangan, wang derma, zakat daripada institusi masjid. Bolehkah mereka menjadikan masjid sebagai tempat perlindungan? Bagaimana rahmat boleh berlaku sekiranya keterbatasan ini tidak diperjelaskan sebaik-baiknya. Islam adalah agama rabbani bersifat alamiyyah, waqiiyyah, syumuliyyah. Islam juga bersifat Murunah, Namun Islam tetap tegas dalam perkara-perkara thabat terhadap hukum yang tiada khilaf. Oleh itu, dalam menjelaskan konsep rahmatan lil- alamin melalui masjid, penulis membahaskan hukum-hukum yang terdapat khilaf antara ulamak serta mengaitkannya dengan konsep rahmatan lil-alamin.

Para sarjana berpendapat bahawa konsep rahmatan lil-alamin ada begitu luas. Ia adalah gabungan kalimah “Rahmat” yang membawa maksud belas kasihan. Manakala kalimah “lil-alamin” membawa maksud alam semesta yang meliputi langit dan bumi. Dua kalimah tersebut telah difirman oleh Allah SWT dalam salah satu ayat dari al-Quran, al-Anbiya’ 17 : 107.

وَمَا أَرْسَلْنَاكَ إِلَّا رَحْمَةً لِّلْعَالَمِينَ

Tidaklah Kami mengutusmu, melainkan untuk menjadi rahmat bagi sekalian alam.

(Abdullah Basmeih 2000: 687)

Al-Imam al-Tabari menghuraikan pengertian rahmat sebagai satu elemen ketuhanan yang bersifat universal (alamiyyah) yang menaungi setiap makhluk. Al-Imam Ibn al-Jawzi (1987) menghuraikan kalimah rahmat yang terdapat dalam al-quran dengan kepelbagaian maksud nikmat, kesihatan, kehalusan (al-riqqah), pengampunan, kasih sayang (al-mawaddah), pemeliharaan (al-‘ismah), dan beberapa pengertian yang lain. Ahmad Mushthafa al-Maragy menjelaskan bahawa rahmat dibawa dibawa oleh Nabi Muhammad SAW berupa Al-Quran dan Syariat serta hukum untuk kebahagiaan makhluk di dunia dan akhirat. Manakala H.M. Quraish Shihab (2009) dalam menafsirkan ayat tersebut dengan mengatakan rasul adalah rahmat, bukan saja kedatangan beliau membawa ajaran, tetapi juga sosok dan kepribadian baginda adalah rahmat yang dianugerahkan Allah SWT kepada baginda. Pandangan Fuad Jabali terhadap konsep rahmatan lil-alamin merangkumi kasih sayang pada semua makhluk termasuk manusia, binatang, tumbuh-tumbuhan, air, tanah, api, udara dan sebagainya. Kerana semua makhluk di alam ini mempunyai

hakikat kehidupannya yang tersendiri. Ahmad Nadjib Burhani, pula berpendapat Islam rahmatan lil-alamin melahirkan sebuah sikap yang bijaksana dalam pelaksanaan, iaitu sikap yang profesional, tidak mudah terpengaruh, tidak emosional, tetapi tetap sabar sambil memberikan pemahaman yang lengkap tentang Islam. Pelaksanaan Islam rahmatan lil-alamin menjadikan seseorang rasional, dapat menguasai diri diri, sabar, terus mencari jalan keluar, persuasif, pemaaf, kasih sayang, husnu al-dzann (berbaik sangka), tasamuh (toleran), tawasuth (moderat), adil, dan demokratik.

Daripada pengertian yang dikemukakan oleh beberapa sarjana tentang konsep rahmat, penulis dapat menggambarkan bahawa wujudnya perkaitan yang erat antara fungsi institusi masjid yang dibawa oleh Nabi Muhammad SAW dengan keperluan dakwah kontemporari. Ia memperatikkan amalan toleransi, belas kasihan, kasih sayang, hormat menghormati, sifat kasih belas kasih, sifat sayang sesama insan walaupun mereka bukan dari kalangan orang Islam.

Kesan Kerahmatan terhadap bukan Islam melalui institusi masjid perlu bermula dengan kekuatan yang dibina oleh umat Islam terlebih dahulu. Contohnya sifat berlapang dada dan toleransi serta pemaaf yang ditunjukkan oleh umat Islam di New Zeland terhadap kes pembunuhan tidak berperi kemusiaan. Umat Islam mengutuk kekejaman tersebut tetapi tidak mengambil tindakan membalas dendam. Ini merupakan rahmat kepada bukan Islam. Masyarakat bukan Islam di sana semakin bersifat memahami islam. Peluang beribadat diberi ruang yang lebih luas. Inilah yang diktakan rahmat disebalik dugaan dan ujian.

Dalam konteks masyarakat berbilang kaum di Malaysia, umat Islam perlu lebih terbuka untuk menerima mesyarakat bukan Islam mengambil bahagian dalam aktiviti masjid. Anggapan segolongan umat Islam bahawa orang bukan Islam haram sama sekali menghadiri dan menyertai aktiviti masjid perlu diperbetulkan. Suatu perancangan perlu dilakukan kerana pendekatan dakwah pada bukan Islam sekarang tidak berlaku dalam institusi Islam. Pada peringkat awal mungkin beberapa perkara yang berhubung dengan hukum perlu difahami. Halangan pemikiran (mental block) dan cara berfikir lama perlu diganti dengan cara berfikir baru yang progresif dan sesuai dengan tuntutan semasa.

Sebagai dalil, Rasulullah s.a.w. menerima tetamu asing sama ada muslim atau tidak untuk datang berbincang di masjid. Rasulullah saw juga telah memberi kebenaran kepada ketua negara Najran untuk menunaikan sembahyang mereka di masjid al-Rasul ketika dalam satu sesi pertemuan mereka dengan Rasulullah saw. Ketika itu Rasulullah saw baru sahaja selesai menunaikan solat Asar Al-Qasim (1984). Khalid al-Walid telah mengadakan perjanjian dengan penduduk Anat setelah berjaya mengalahkan mereka. Khalid al-Walid telah memberi keizinan kepada mereka meniup naqus pada bila-bila masa siang atau malam kecuali pada lima waktu orang-orang Islam menunaikan sembahyang Abu Yusuf (1382).

Jika dianalisis dari aspek hukum syarak, Ulama Islam membahagikan masyarakat bukan Islam kepada enam kategori, iaitu ahlu al-kitab, al-Saibah, Majusi, al-Dahriyah, Musyrikun dan murtad. Bagi orang bukan Islam yang tinggal dalam negara Islam pula ulama Islam membahagikan kepada Zimmi, Musta'min, Muaahad dan kafir harbi (Zaydan, 1976, hlm 15). Mengikut mufti Terengganu, Yusuf al-Zawawi (1971) yang pernah mengeluarkan fatwa, orang-orang bukan Islam yang terdapat di Malaysia ialah kafir zimmi. Dan mengikut mufti Kelantan, Ismail Yusof (1981) orang-orang bukan Islam yang tinggal di Malaysia ialah bukan kafir harbi. Oleh itu boleh dibuat kesimpulan bahawa golongan bukan Islam yang terdapat di negara ini dikenali sebagai kafir zimmi kerana mereka menghormati dan patuh pada perlembagaan negara, membayar cukai-cukai yang dikenakan dan tidak menentang pemerintah.

Oleh itu, perkara yang menyentuh tentang hukum masjid antara Islam dan bukan Islam adalah muktamad dan perlu ada garis sempadan. Tetapi perkara yang berhubung dengan aktiviti sosial, ia perlu dikembangkan supaya masjid menjadi medan dakwah terbaik kepada pelbagai masyarakat. Aktiviti yang telah dilakukan selama ini yang khusus kepada orang Islam boleh dikembangkan kepada masyarakat bukan Islam.

Antara cadangan kearah masjid sebagai asas rahmatan lil alamin ialah membuka ruang dan peluang kepada bukan Islam menyertai majlis ilmu melalui masjid. masjid boleh menjadi medan dakwah kepada bukan Islam amnya. dengan penubuhan suatu unit atau jawatankuasa yang bertanggungjawab

dalam ruang lingkup pendekatan dakwah Kewujudan kelas-kelas pengajian umum berkaitan tasawwur Islam oleh ahli-ahli jawatankuasa masjid merupakan antara usaha dakwah yang boleh dirancang. Sebagai model contoh, rumah al-Arqam ibn Arqam dipilih sebagai tempat Rasulullah SAW mengajar agama atau dikenali sebagai kelas fardu ain kepada golongan yang baru memeluk Islam . Oleh itu, satu ruangan pembelajaran umum boleh disediakan persekitaran masjid iuntuk tujuan tersebut.

Jika ditinjau pada hari jumaat, mereka datang ke masjid untuk mengiklankan pelbagai produk jualan mereka. Mereka sanggup berdiri di pintu-pintu persekitaran masjid untuk menyebarkan pelbagai risalah. Pihak masjid boleh merebut peluang ini menyediakan ruang di persekitaran masjid untuk mereka sama-sama mendengar khutbah jumaat. Selain itu, penggunaan perpustakaan masjid perlu lebih terbuka dan mesra bukan Islam. Sebagai contoh, masjid yang berhampiran dengan sekolah, boleh memberi ruang kepada pelajar-pelajar bukan Islam untuk menggunakan perpustakaan masjid bagi mendoatkan maklumat. Sebagai masyarakat Malaysia yang majmuk, umat Islam perlu lebih terbuka dalam melaksanakan usaha dakwah kepada seluruh masyarakat termasuk bukan Islam.

Masjid adalah institusi rahmat. Islam membenarkan orang bukan Islam melawat masjid. Binaan masjid yang indah dengan kepelbagaian reka bentuk boleh menjadi salah satu medium “ *Dakwah bil-hal*” untuk menarik lebih ramai pelancong untuk membuat lawatan seperti Masjid Putrajaya. Menurut pandangan Umar & Ashaari (2019) Kekuatan umat Islam dan pengaruh agama sebagai rahmat kepada seluruh alam dapat digambarkan melalui kekuatan pengimaran masjid oleh umat Islam. gambaran utama yang boleh membuktikan perkara ini ialah kewujudan masjid di setiap penempatan masyarakat seluruh negara. Ia disokong oleh Aziz et al. (2016) yang menyatakan statistik JAKIM tahun 2018 merekodkan bilangan masjid di seluruh negara adalah sebanyak 6,315 buah. Oleh kerana itu, usaha mempromosikan masjid sebagai destinasi menarik di Malaysia kepada pelancong bukan Islam akan membantu dalam memulihkan salah anggap mereka terhadap Islam dan isu Islamofobia melalui pendekatan dakwah yang disampaikan.

Selain daripada itu, adalah mustahak fungsi masjid diperluaskan dengan program kemasyarakatan terhadap bukan islam. Aktiviti ziarah, terhadap bukanIslam yang berkeperluan, sakit dan miskin boleh dianjurkan oleh pihak masjid. Bantuan kewangan zakat, derma, boleh dihulurkan. Rasulullah saw telah menunjukkan contoh tauladan kepada bukan islam sehingga mereka tertarik kepada keindahan islam. Persoalan hari ini adakah zakat dibolehkan kepada bukan islam. Hal ini telah menjadi khilaf dalam kalangan ulamak. Masalah bolehkah bahagian sadaqah wajib atau yang dinamakan zakat diberikan kepada bukan muslim adalah masalah khilafiyah (perbezaan pendapat) dalam kalangan fuqaha (sarjana fekah). Al-Imam al-Syafi’i r.h (w. 204H) berpendapat tidak boleh tokoh-tokoh dalam mazhab al-Syafi’i akan menegaskan hal yang sama. Ini seperti al-Imam al-Syirazi dalam al-Muhazzab, al-Imam an-Nawawi dalam al-Majmu’ dan lain-lain. Berdasarkan asas ‘kekufuran’ itu menghalang bukan muslim menerima peruntukan zakat, maka –dalam Mazhab al-Syafi’i mereka tidak boleh menerimanya samada atas tiket kefakiran ataupun muallaf.

Jika kita melihat pendapat yang lain, sebahagian para fuqaha menyatakan mereka boleh menerima zakat atas peruntukan ‘al-muallafah qulubuhum’ iaitu yang dijinakkan jantung hati mereka kepada Islam. Ini seperti yang dinaskan oleh al-Quran dalam Surah al-Taubah ayat 60. Peruntukan ini merangkumi mereka yang masih kafir dan yang telah menjadi muslim. Kata al-Imam Ibn Qudamah (w. 620):

“Muallafitu dua bahagian: kuffar dan muslimin yang mana mereka itu pemimpin yang ditaati dalam kaum dan keluarga mereka. Bahagian kuffar ini pula ada dua kelompok: pertama; orang yang diharapkan dia menganut Islam, maka diberikan zakat agar hasrat keislamannya bertambah dan jiwanya cenderung kepada Islam, lalu dia menjadi muslim...kelompok kedua; orang yang dibimbangi kejahatannya. Diharapkan dengan pemberian kepadanya akan menghalang kejahatannya dan mereka yang bersamanya..”

(Ibn Qudamah, al-Mughni 9/317. Kaheran: Hija).

Inilah pendapat yang ditarjihkan (dinilai lebih kuat penghujahannya) oleh Dr Yusuf al-Qaradawi dalam Fiqh al-Zakah, Dr ‘Abd al-Karim Zaidan dalam al-Mufassal, juga Dr ‘Umar Sulaiman al-Asyqar dalam kertas Ta’lif al-Qulub ‘ala al-Islam bi Amwal al-Sadaqah dan lain-lain. Maka, berdasarkan

pendapat ini boleh diberikan zakat bahagian muallaf kepada bukan muslim yang berpengaruh dalam kaum atau masyarakat mereka yang diharapkan pemberian itu menggalakkan dia atau pengikutnya menerima Islam, atau mengurangkan sikap permusuhan dengan Islam. Pendapat ini disokong oleh pelbagai riwayat yang mana Nabi s.a.w memberikan kepada pemimpin-pemimpin Arab yang masih kafir seperti Sofwan bin Umayyah. Sehingga Sofwan pernah berkata:

“Demi Allah! Rasulullah s.a.w memberikan kepadaku begitu banyak. Dahulunya, dia adalah orang yang paling aku benci. Dia terus memberi kepadaku sehingga dia menjadi orang yang paling aku sayangi”

(Riwayat Muslim).

Daripada pendapat Fuqaha' tersebut, maka penulis mencadangkan agar masjid boleh mengambil pendekatan sewajarnya dalam membantu masyarakat bukan islam yang memerlukan tanpa menafikan hak masyarakat islam. tidak semua oran bukan islam hidup dalam kesenangan lebih lebih lagi mereka yang telah berjinak-jinak untuk mendekati islam. Masjid boleh menyediakan keperluan asas makanan, kepada memerlukan termasuk bukan Islam. Ada sesetengah masjid telah memulakan usaha ini, namun belumdiperluaskan kepada bukn islam. Alangkah rahmatnya islam jika nikmat yang dikurniakan Allah SWT dikongsi bersama walaupun dengan bukan Islam.

Tidak dinafikan bahawa sudah banyak masjid melakukan usaha kearah mencapai matlamat rahmatanlil alamin. Pelbagai program dilaksanakan, pelbagai kemudahan disediakan untuk keperluan ummah. Namun alangkah baiknya masjid dikembangkan lagi fungsinya sesuai dengan perubahan zaman. Sekarang, masyarakat agak menjauhkan diri dari masjid mungkin kerana keperluan kepada kehidupan mereka jauh dengan persekitaran masjid. bank, klinik, pusat sukan, rekreasi, pusat internet, pejabat mini berkaitan urusan kerajaan, perpustakaan, bengkel-bengkel kenderaan, restoran, ruang perniagaan jauh dari masjid. Persoalan ini boleh dikaji secara akademik untuk mengetahui kebenarannya samada masjid sebagai “one stop centre”, senang dikunjungi dan mesra pengunjung boleh merealisasikan matlamat rahmatan lil-alamin.

Kesimpulan

Berdasarkan kemampuan masjid dengan mempelbagaikan fungsinya, sudah tiba masanya umat islam mengembalikan kegemilangan masjid sebagai asas rahmatan lil-alamin. Masjid adalah medan bermulanya ikatan persaudaraan, kasih sayang, hormat menghormati, perhubungan yang erat antara pelbagai kaum. Masjid sebagai sumber kekuatan ilmu, iman dan taqwa, ejen perkembangan ekonomi islam, tapak memenuhi keperluan hidup, serta pusat pembangunan masyarakat secara total. Ia juga merangkumi pusat pembelajaran, pusat bantuan masyarakat dan pusat rujukan kepada agensi nasional, menjalin rangkai kerja dengan badan-badan keagamaan dan masyarakat setempat. Ia akan menjadikan masjid sebagai nadi kehidupan masyarakat dan institusi yang diiktiraf, sama ada bagi masyarakat Islam mahupun yang bukan Islam.

Inilah ciri-ciri kerahmatan melalui masjid dalam memaksimumkan manfaat daripada setiap sesuatu fungsinya. Kepelbagaian fungsi masjid tidak layak dibazirkan. Selagi mana ada ruang untuk memberikan khidmat, bangunan masjid akan digunakan sepenuhnya. Sirah perjuangan Rasulullah SAW telah membuktikan betapa pentingnya fungsi masjid kepada perkembangan syiar Islam sehingga menjadi asas kepada pembinaan sebuah negara Islam yang berdaulat di Madinah Al-Munawwarah. Kesannya seluruh alam sarwajagat mendapat limpah rahmat Ada masjid-masjid di negara-negara Islam yang sampai terkenal di dunia sebagai bukan pada fungsi masjidnya sahaja, tetapi juga sebagai sebuah universiti. Contohnya masjid Zaituna di Tunisia, masjid Qarawain di Maghribi dan masjid Al-Azhar di Mesir. Masjid- masjid ini merupakan model yang boleh dicontohi. Pihak berkepentingan perlu menfokuskan kepada pemerkasaan peranan masjid yang perlu dilakukan sebagai asas untuk mencapai matlamat rahmatan lil-alamin.

Rujukan

Abu Daud. 2009. *Sunan*. Dar Al-Risalah Al-Alamiyyah.

- Ahmad Sanusi. 2018. Konsep Rahmatan Lil-Alamin Dalam Hadis: Penerokaan Makna Serta Aplikasi Di Malaysia. *Journal Of Hadith Studies* 3(1): 331–334.
- Ahmad Mushthafa Al-Maraghy, Tafsir Al-Maraghy, Juz Xvii, (Beirut: Dar Al-Fikr, Tp. Th).
- Al-Khatib., M. „,Abdullah. 2008. *Penjelasan Di Sekitar Risalah Ta’alim*. Selangor: Dewan Pustaka Fajar.
- Al-Tabari. 2000. *Jami’ Al Bayan*. Muassasah Al-Risalah.
- Aqsha. 2016. *Falsafah Dan Pedagogi Pendidikan Islam, Isu Dan Cabaran*.
- Ari Saputra & Bayu Mitra Adhyatma Kusuma. 2017. Revitalisasi Masjid Dalam Dialektika Pelayanan Umat Dan Kawasan Perekonomian Rakyat □. *Al-Idarah: Jurnal Manajemen Dan Administrasi Islam Revitalisasi* 1(1): 1–16.
- Aziz, M.A., Ibrahim, M. & Jahnkassim, P.S. 2016. Issues And Potential Of Mosque As A Spiritual Tourism. *Proceedings Of Iser 22nd International Conference, Hong Kong* Hlm. 1–54
- Fuad Jabali, Dkk, Islam Rahmatan Lil Alamin (Jakarta:Kementerian Agama:Direktorat Jenderal Pendidikan Islam, Direktorat Pendidikan Agama Islam, 2011), Hal. 42
- Harian, B. (T.Th.). <https://www.bharian.com.my/Dunia/Asia/2019/03/541892/Angka-Maut-Insiden-Masjid-Nz-Meningkat-50-Orang-11-Kritikal>
- Harun Nasution, Islam Ditinjau Dari Berbagai Aspeknya Jilid Ii, (Jakarta:Ui Press, 1979), Hal. 61-62.
- Hidayat, B., Shafie, M., Hayati, N., Talib, F., Polytechinc, B., Tamuri, A.H. & Talib, A.T. 2012. Masjid Menjana Pembentukan Belia Rabbani (January): 127–137.
- H.M. Quraish Shihab, Tafsir Al-Mishbah, Pesan, Kesan Dan Keserasian Al-Qur’an, Jilid 8, (Ciputat:Lentera Hati, 1430.2009), Hal. 159.
- Ibn Al-Jawzi. 1987. *Nuzhah Al-A’yun Al-Nawazir*. Muassasa Al-Risalah.
- Imam Al-Jurjawi, Hikmatu Al-Tasyri’ Wa Falsafatuha, (Beirut: Dar Al-Fikr, Tp. Th), Jilid I, Hal. 115-268
- Kurniawan, S. 2014. Masjid Dalam Lintasan Sejarah Umat Islam. *Jurnal Khatulistiwa – Journal Of Islamic Studies* 4(September): 169–184.
- Mohamad, M.A. Et. A. 2016. Pembangunan Potensi Remaja Melalui Institusi Masjid Hlm. 1–7
- Mohd Kamarul Amree Et.Al. 2014. Satu Kajian Di Masjid Al-Muttaqin Wangsa Melawati ,. *Proceeding Of The International Conference On Masjid, Zakat And Waqf* Hlm. 72–79.
- Nor Azlina Abd. Wahab Et.Al. 2016. Pemeraksanaan Peranan Masjid Di Malaysia Era Kontemporari. *Journale Academiauitmt.Edu.My* 5(2): 219–229.
- Shahirah, N., Binti, A., Rohani, M. & Islam, F.P. 2015. Pengurusan Rasulullah S.A.W. Dalam Mempersaudarakan Masyarakat Di Madinah. *Prosiding Seminar Pengurusan Islam: Ke Arah Pemantapan Ummah* Vol. 7, Hlm. 6–7
- Umar, M.H. & Ashaari, M.F. 2019. Jurnal Islam Dan Masyarakat Kontemporari, 20(1) 2019. *Jurna Islam Dan Masyarakat Kontemporari* 20(1): 206–219.

Utusan Malaysia. 2019a. Kebimbangan Sultan Terhadap Peranan Masjid.

Utusan Malaysia. 2019b. Sihar Imam : Polis Akan Panggil Mufti , Kariah Masjid, 5–6

Wan Ahmad Fauzi Wan Husain Et. Al. 2017. Islam Agama Bagi Persekutuan : Satu Kajian Sejarah Perundangan. *Akademika* 87(3) 87(3): 177–193.

Zaleha Embong. 2016. No Title ta'Awun Piagam Madinah Dalam Pembangunan Komuniti Majmuk. Universiti Sains Malaysia.

Zohdi, M. & Et.Al. 2014. Peranan Dan Sumbangan Jakim Dalam Dialog Antara Agama. *International Journal Of Islamic Thought* 6: 26–36.